
 أ 

 

  
  ا�ستھ�ل

  

  :قال تعالى 

  

حْمنُ  (((( خَلقََ  )2( عَلَّمَ اْلْْ◌ْ◌ْ◌قرُْءَانَ  )1(الرَّ
  1)))) )4(عَلَّمَهُ اْلْبيَاَنَْ  )3(اْْ�نسنَ 

  

  


ق � ا������ 

 

                                                           
  .4-1ا�يات  –سورة الرحمن  1



 ب 

 

 

  ا�ھداء 
 

  . إلى من أضعھم تاجاً فوق رأسي والدي، والدتي

  ..................إلى زوجتي وأبنائي 

  ...............إلى  أخواني وأخواتي 

  ..............إلى كل من علمني حرفاً 

  .........إلى زم�ئي بجامعة السودان للعلوم والتكنولوجيا 

  ......إلى أصدقائي 

  

  أھدي ھذا الجھد المتواضع ،،،

 

 

  الباحث ،،،



 ج 

 

 

  شكر وتقدير
ا���
 � ا��ي ������ ��� ا������ت، 

������ ����) وا��$ة وا�%$م "�! ا�� ��ث ر

 
��) �*
�+ρ (���,أ � ��و"�! .�� و. 

أ�5
م ���34/ وا��/�2ن 0+/ة ,�(��   
ا�%�دان �����م وا���3���,��، وأ67 ���34/ 

دآ��رة "/�2 / ا�%�
ة ا0+��ذة ا�����9
 �<�=�� >?�" @A � �� ?ا�� B��* �أ� @C/ ,
و,>
ه� و*���F>� و(��و*�>� ��! رأى ه�ا 

5
C/ وأ+Iل � ا���@ ا���ر، G�2 ا�34/ وا��
G���%� .ا���? ا����� أن J�) ?2 ���9Cان 

    �*�)I� ?F$)? وز��آ�� أ67 ���34/ أ7
ا�L4ون ا������ ��9(�� ا�%�دان �����م 

 .وا���3���,�� 

   

  

  الباحث 

  



 د 

 

  المستخلص

في رفع كفاءة وفعالية الأداء الإداري تناولت الدراسة أثر نظم المعلومات الإدارية 

  )دراسة حالة جامعة السودان للعلوم والتكنولوجيا( السودانية بالجامعات

البحث من الدور الكبير الذي تقوم به نظم المعلومات  وقد تمثلت أهمية 

الإدارية داخل أي جامعة وذلك بتوفير المعلومات اللازمة للعمليات الإدارية المختلفة 

  .إداراتها وذلك للاستفادة القصوى منها لتحقيق أهدافها ورفع كفاءة

  :سعى هذا البحث إلى التحقق من الأهداف الآتيةي  

 .التعرف على دور وأهمية نظام المعلومات الإدارية -1

التعرف على المعوقات التي تحد من الاستفادة القصوى من نظم المعلومات  -2

 .بالإدارات موضوع الدراسة الإدارية

 .داراتعكس دور نظم المعلومات الإدارية في رفع كفاءة أداء الإ -3

  :لتحقيق أهداف البحث تمت صياغة الفرضيات التالية

هناك علاقة ايجابية بين الاستخدام الأمثل لنظم المعلومات الإدارية وتنمية  -1

 .وتطوير موارد الجامعة

هناك علاقة ايجابية بين نظم المعلومات الإدارية و رفع كفاءة أداء الإدارات  -2

 .بالجامعة

 .ق نظم المعلومات الإدارية واتخاذ القرار السليمهناك علاقة ايجابية بين تطبي -3

لاختبار مدى صحة هذه الفرضيات تم تحليل البيانات التي تم الحصول عليها بواسطة 

 Statistic Packageالاستبيان وتحليلها باستخدام الحزمة الإحصائية للعلوم الاجتماعية 

For Social Sciences (SPSS) سة لعدة نتائج أهمها، وبعد التحليل توصلت الدرا:  

 .توجد أجهزة حاسوب كافية بالجامعة -1
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 .سرعة تلافي مشاكل عطل الأجهزة من قبل مركز الحاسوب بالجامعة -2

تنساب المعلومات بسلاسة عبر الإدارة وذلك يعود لتعامل الإداريون بالإدارات  -3

 العليا مع أجهزة الحاسوب بكفاءة مما ساعدهم على المتابعة الدائمة والرقابة

 .الجيدة

موظفو الجامعة يتعاملون بكفاءة عالية مع الأنظمة، وذلك يعود إلى أن  -4

 .أغلبية الشريحة المستهدفة حاصلون على درجة البكالوريوس

موظفو الجامعة ذوي فهم عال لما يناط إليهم من أعمال ويعود ذلك إلى  -5

 .الخبرة الطويلة في مجال أعمالهم

 .رير من قبل الإدارة العلياسرعة الحصول على المعلومات والتقا -6

  :وبناءً على تلك النتائج قدم الباحث عدة توصيات أهمها

يوصي الباحث بزيادة التدريب وأن يكون بشكل دوري ، كما يوصي بتنوير 

  .العاملين بالجامعة بمفهوم نظم المعلومات الإدارية
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Abstract  
This Study has examined the impact of management information systems on 

raising  the efficiency and effectiveness of the performance in Sudanese universities 
(case study:  Sudan University of Science and Technology)  

The importance of the research stems from the big role played by the management 
information systems within a university by providing the prompt and correct  
information necessary for the various administrative processes in order to make the 
most use of them to achieve their goals and raise the efficiency of management.  

 
This study aimed to verify the following objectives: 

1 - Identifying the role and importance of management information system.  
2 - Identify the obstacles that limit the maximum utilization of management 
information systems by the units , the subject of this study.  

3 – Reflect  the role of management information systems in boosting the performance 
of various departments.  

To achieve the objectives of the research, the following hypotheses has been 
formulated :  

 
1 - There is a positive relationship between the optimal use of management 
information systems and the development of the resources of the university.  

 
2 - There is a positive relationship between management information systems and 
improving  the efficiency of the performance of various departments at the university.  

 
3 - There is a positive relationship between the application of management 
information systems and making the right decision.  

 
To test the validity of these hypotheses  that has been obtained by a questionnaire 
and analyzed using Statistical Package for Social Sciences (SPSS), and after the 
analysis, study has arrived at the following findings:  

 
1 - there are enough computers at the university.  

2 – rapidly  rectifying technical problems that can occur to computers by the 
computer centre at the university. 

3 – smooth flows of information across the university administration can be attributed 
to efficient involvement of top managers with computer devices which in turn help 
them to continuous and good following and monitoring.  
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4 - University staff deal efficiently with the regulations, and that is because the 
majority of the target population have bachelor's degree.  
5 - University staff with a high understanding of the work entrusted to them due to 
long experience in the field of their work.  

6 - easy access to information and reports by senior management.  

Based on those findings, the researcher presents several recommendations 
including:  
The researcher recommends more training to be conducted on a regular basis, and 
also  recommended enlightment  of university employees based on the management 
information concept.  
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